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 GDP شرق: «ســهم فعالیت های بخش ســاختمان از 
از ۱۰ درصــد در ابتــدای دهــه ۹۰ بــه ۳.۷ درصد در 
حــال حاضــر افت پیــدا کرده و نســبت نرخ تشــکیل 
ســرمایه صنعت ســاختمان به تولید ناخالص داخلی 
به قیمت های ثابــت از ۱۸.۹ درصد ابتدای دهه ۹۰ به 
۸.۷ درصد کاهش پیدا کرده اســت»؛ این نکاتی اســت 
که محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی 
دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام در دومین روز 
از برگزاری همایش چشم انداز صنعت ساختمان مطرح 
کرد. در این همایش موســی غنی نــژاد، اقتصاددان هم 
با اشــاره به رکود حاکم بر اقتصاد کشور گفت که رشد 
اقتصادی اعلام شــده در آمار را ناشی از صادرات نفت 
و فراورده های نفتی، شــرکت های بــزرگ و بخش های 
دولتــی و خصولتی دانســت نه کل اقتصــاد و بخش 
خصوصی. او تأکید کرد که راه نجات اقتصاد کشور رفع 
تصدی گری دولت است و بخش خصوصی نباید به دام 
حمایت دولــت بیفتد. همچنین پژمــان جوزی، رئیس 
انجمــن صنعت ســاختمان، در این همایــش به تغییر 
رویکرد دولت ها از مبارزه با ســرمایه داری تا رویکرد به 
بخش خصوصی به عنوان اتفاق مثبت یاد کرد و گفت 
تداوم این مسیر می تواند رشد و شکوفایی اقتصاد کشور 

را به دنبال داشته باشد.

گام رو بــه جلو؛ از مبارزه با ســرمایه داری تا رویکرد به 
بخش خصوصی

پژمان جوزی، رئیس انجمن صنعت ســاختمان در 
دومین روز از همایش «چشــم انداز صنعت ساختمان» 
گفت «شــرایط به وضــوح برای بخــش خصوصی در 
کشــور در حال گــذر به مرحلــه جدیدی اســت. من 
بارها گفته و نوشــته ام که بر این باور هستم که بخش 
خصوصی در ایران، ســه دوره را طی کرده است. دوره 
اول، دوره بی اعتمادی به بخش خصوصی بود. در این 
دوره برخــورد با ســرمایه و بخــش خصوصی اقتصاد 

کشور را تماما دولتی کرد».
او ادامــه داد: «این روند ادامه داشــت تا هم دولت 
هم طبقه نخبــگان و هم کارگران به این درک و آگاهی 
رســیدند که در غیــاب بخش خصوصــی متخصص و 
متعهد، ســایه تعطیلــی و گرد رکود بر اقتصاد کشــور 

نشسته است.
پس از آن بود که سیســتم حکمرانی کشــور به این 

نتیجه رســید که بخش خصوصی از الزامات توسعه و 
اقتصاد پویا و بالنده است».

رئیس انجمن صنعت ساختمان همچنین گفت «از 
اوایل دهه ۸۰ و ابلاغ سیاســت های اصل ۴۴ در خرداد 
سال ۱۳۸۳، نگاه کشور به بخش خصوصی تغییر کرد و 
تلاش های بسیاری برای پویایی بخش خصوصی شکل 
گرفت، اما مشــکل اصلی این بود که نهادهای اجرائی 
دخیل در عرصه اقتصاد طی ســالیان گذشته تبدیل به 
رقیب بخش خصوصی شــده اند. مــن بر این گمانم که 
با حمایت های مداوم مقام رهبری، بخش خصوصی از 
عصر دوم؛ یعنی باور به بخش خصوصی در حال ورود 
به عصر عمل اســت». جــوزی در ادامه گفت: «بخش 
خصوصی باید از این پس به عنوان یک مشاور امین، یک 
برنامه ریز قابل اعتماد، به عنوان یک مغز متفکر و بازوی 
اجرائی در کنار دولت و دســتگاه اجرائی کشور باشد تا 
مــردم عزیز ایــران ثمره آن را ببینند و شــیرینی ترقی و 
توســعه و رشد کشور را خواهند چشید. صدالبته در این 
راه، نمایندگان مجلس شــورای اســلامی به عنوان قوه 
قانون گذار، با تدوین قوانین پیشــرو و متناسب با شرایط 

روز دنیا می توانند بخش خصوصی را حمایت کنند».
رئیس انجمن صنعت ساختمان همچنین تأکید کرد: 
«مدت هاست که مرز میان سازنده، پیمانکار و توسعه گر 

مشخص نشده است.
چرایی آن هم مشــخص است، چون اصلا اعتماد و 
اعتقادی به بخش خصوصی وجود نداشــت؛ حالا که 
رویکردهــا تغییر کــرده نیازمند قوانین تازه و متناســب 
با شــرایط جدید هســتیم تــا روح تازه ای بــر این کالبد 
بدمیم و ضروری اســت تا مجلس شــورای اســلامی، 
قوانینی برای تعریف میان توســعه گر به عنوان بخشی 
که خود هــم ایده پــردازی می کند، هــم طراحی، هم 
پذیرش ریســک مالی و هم اجرا، با ســایر شــرکت های 
بخش خصوصی تدوین کند. قوانینی که هم توسعه گر 
را به صورت قانون مند به رســمیت بشناســد و هم مرز 
بین فعالیت های توســعه گر با دولت و از دگر ســوی با 

پیمانکاران و سایر بخش ها مشخص باشد.
یکی از نواقص قانونی ما در حال حاضر توجه به این 
نکته مهم اســت که برخلاف کشــورهای دنیا، در ایران 
جایگاه توســعه گران به عنوان پیشــران اقتصاد کشــور 
مشــخص نیســت». او همچنین تأکید کرد: «بی تردید، 
بخش مســکن به عنــوان مهم ترین بخــش در ایجاد 

اشتغال و رشد و توسعه، تولیدکننده مسکن برای اقشار 
مختلف جامعه اســت. از ایــن رو تولید مســکن، باید 
به رسمیت شــناخته شــده و کارگاه آن کارگاه تولیدی 
محســوب شــود. ما نیازمند آن هســتیم کــه مجلس 
قوانینــی محکم برای نظارت بر صدور مجوز تدوین کند 
و بر آن نظــارت کند و نهادهای صــدور مجوز را ملزم 
به پاسخ گویی و همین طور پرداخت خسارت در صورت 

دیرکرد کند».
رئیــس انجمــن صنعت ســاختمان توضیــح داد: 
«خوشــبختانه تفاهم نامــه ای میــان انجمــن صنعت 
ســاختمان و ســازمان آتش نشــانی مــورد توافق قرار 
گرفتــه که نویددهنده گام مهمی بــرای افزایش ایمنی 

ساختمان های کشور است».

مبادا بخش خصوصی از دولت حمایت بخواهد!
موســی غنی نژاد، اقتصاددان در نخســتین همایش 
چشــم انداز صنعت ســاختمان گفت «اقتصــاد ایران 
ســال های درازی دچار رکود تورمی است که این رکود 
اقتصــادی را نه فقط فعالان اقتصــادی که حتی مردم 
هم درک می کنند. رکــود تورمی در اقتصاد یک بیماری 
خطرناک تشخیص داده می شــود که همه بخش های 

اقتصاد از جملــه صنعت ســاختمان را دربر می گیرد. 
برخی شــاید بگویند چندســالی است رشــد اقتصادی 
داریم پس چــرا دچار رکــود تورمی هســتیم، که باید 
بگویم این رشد، ناشــی از صادرات نفت و فراورده های 
نفتی، شرکت های بزرگ و بخش های دولتی و خصولتی 
اســت نه کل اقتصاد و بخش خصوصــی، بنابراین اگر 
شــرکت های بزرگ و دولتی را کنــار بگذارید، اقتصاد ما 

در رکود است».
او در ادامه تأکید کرد: «سرمایه گذاری خارجی رو به 
کاهش و فقر در حال گسترش است، یک سوم جمعیت 
ایران به طور واقعی در فقر به سر می برد. این وضعیت 
ناشــی از رکودی است که فراگیر شــده و اقتصاد ما را 
درنوردیده اســت. گرفتاری بزرگ صنعت ساختمان هم 

همین وضعیت رکود تورمی است».
ایــن اقتصاددان بــا تأکید بــر اینکه قطعــا فعالان 
صنعت ساختمان مشکلاتی دارند و عمده این مشکلات 
هم به دولــت برمی گردد، ادامــه داد: «اما یک نکته را 
نبایــد فراموش کــرد، فعالان اقتصادی نباید خواســتار 
حمایت های دولتی باشــند. شــما حتما بایــد با دولت 
مبادله نظر داشــته باشــید امــا درخواســت حمایت 
نکنیــد، این یــک اتفاق خطرناک اســت. دولت به ازای 

هــر واحد حمایــت، ۱۰ واحد به شــما ضربــه می زند. 
نتیجه حمایت های دولتــی در همه بخش ها به ایجاد 
رانت و فســاد منتج می شــود، به همین دلیل است که 
می گویم درخواست حمایت نکنید و گول تکریم بخش 
خصوصــی از ســوی سیاســت مداران را نخورید. آنها 
می گوینــد می خواهیم کل بخش هــای اقتصادی را به 
بخش خصوصی واگذار کنیم اما توجه داشته باشید که 
با این ترفند پدیده خصولتی ها را ایجاد کردند». غنی نژاد 
همچنیــن گفت: «در ایــن واگذاری هایی که در دو دهه 
گذشته مبنی بر واگذاری تصدی گری شرکت های دولتی 
صورت گرفته، مدیریت همچنان دولتی است. مدیریت 
خصولتی ها کاملا در اختیار دولتی ها و سیاســت مداران 
است؛ خصوصی ســازی باید حقیقی باشد، نه حقوقی. 
چون قدرت سیاســی نزد دولتی ها قرار دارد، در جریان 

مطالبات شما به احتمال زیاد سر شما کلاه می گذارند.
مطالبه فعالان اقتصادی باید آزادی اقتصادی باشد. 
۳۰ سال پیش گفتم آزادسازی مقدم بر خصوصی سازی 
اســت، تا زمانی که فضا برای رشد کسب وکارها فراهم 
نباشــد، خصوصی ســازی بی معنی است. آن چیزی که 
باید مطالبه باشد، آزادی اقتصادی و تجارت آزاد است. 
به طور مشــخص یعنی دولت باید اقتصاد دستوری را 

کنار بگذارد و اقتصاد آزاد را جایگزین کند».
به گفته غنی نژاد «اقتصاد دستوری فقط محدود به 
قیمت گذاری نمی شــود. مثلا در نظام بانکی تسهیلات 
را دســتوری پرداخت می کنیم. دولت تعیین می کند که 
چه مقدار تسهیلات به چه کسی با چه نرخی پرداخت 
شــود، این خود، ریشــه فســاد اســت. در مورد ارز هم 
همین طــور، نه تنها دولت قیمــت ارز را تعیین می کند، 
بلکه تخصیص ارز هم دســتوری است و اعلام می کند 
بــه فلان بخش آن قدر ارز تخصیــص می دهیم. این به 
چه معناست؟ خواهش من از بخش خصوصی واقعی 
این اســت که سراغ این مسائل نروند که مثلا سهم ما از 

ارز چه می شود؟».
ایــن اقتصــاددان معتقــد اســت: «دولت خــود را 
نعوذ باالله در جایگاه خدا می داند. دولت از کجا می داند 
که فلان نــرخ برای ارز به صلاح ملت ایران اســت؟ یا 
واردات آن قدر کالا درست است؟ الان ۹۵ درصد اقتصاد 
ما دســتوری اســت، پس این یک ســنگ بزرگ اســت، 
ممکن اســت بگویید ســنگ بزرگ علامت نزدن است، 
اما من می گویم نه این طور نیســت، به تدریج امکان پذیر 

است». غنی نژاد ادامه داد: «آیا دولت نمی تواند سازمان 
حمایــت از مصرف کننده و تولیدکننــده را تعطیل کند؟ 
چه هزینه ای برای دولــت دارد؟ فیلترینگ را نمی تواند 
بــردارد؟ اینها نمونه های کوچکی هســتند. اتفاق هایی 
این روزها افتاده که امیدوارم درســت نباشد ولی ظاهرا 
درســت اســت. دکتر پزشــکیان از وفاق ملی می گوید 
ولی معنی وفاق ملی این نیســت که یک عده آدم های 
مفلــوک و جدایی طلب را تحت عنــوان وفاق ملی دور 

خود جمع کنیم».

 کاهش سرمایه گذاری در صنعت ساختمان
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی 
دبیرخانه مجمع تشــخیص مصلحت نظام هم با طرح 
این پرســش که «به چه دلیل در بخش مســکن شرایط 
مــا مطلوب نبــوده اســت؟» گفت: «تقریبــا مجموعه 
فعالیت های صنعت ساختمان ۱۹ درصد از GDP را به 

خود اختصاص می دهند».
ایــن نماینده ســابق مجلــس در ســخنرانی خود 
در نخســتین همایش چشــم انداز صنعت ســاختمان 
چالش های اساســی صنعــت ســاختمان را «زمین و 
مصالــح»، «فناوری هــای ســاخت» و «منابــع مالی» 
برشــمرد و مهم تریــن آنهــا را تأمین مالی دانســت و 
 GDP گفت: «ســهم فعالیت های بخش ســاختمان از
از ۱۰ درصد در ابتدای دهــه ۹۰ به ۳.۷ درصد در حال 
حاضر افت کرده و نســبت نرخ تشکیل سرمایه صنعت 
ساختمان به تولید ناخالص داخلی به قیمت های ثابت 
از ۱۸.۹ درصــد ابتدای دهه ۹۰ بــه ۸.۷ درصد کاهش 

پیدا کرده است».
پورابراهیمــی همچنیــن توضیــح داد کــه «تعداد 
ســاختمان های در حال ســاخت و تکمیــل» در پایان 
۱۴۰۰ حــدود ۴۰ درصــد کاهــش پیدا کرده اســت. او 
مجددا بر نقش مهم تأمین مالی در رســیدن به رشــد 
هشــت درصدی اقتصاد تأکید کرد و گفــت: «ما باید در 
شــرایط ناترازی بانکی طرحی نــو دراندازیم و در حوزه 

تأمین مالی ادبیات را تغییر دهیم».
او در پایان این پرســش را مطرح کرد که در شــرایط 
فعلی ناترازی هــای بانکی، بودجــه ای و صندوق های 
بازنشســتگی، چطــور تأمیــن مالی بخش ســاختمان 
را برطــرف کنیــم و در عین حــال با تــورم و رکود هم 

مواجه نشویم؟ 

گامی رو به جلو دانستند از اتکا به دولت را  متخصصان و فعالان اقتصادی در همایش صنعت ساختمان، عبور اقتصاد کشور 

از حمایت بی نیاز 
اقتصاداقتصاد

«گــروه ســاختمانی لوتــوس» یکــی از شــرکت های زیرمجموعــه «گروه 
ســرمایه گذاری لوتوس» اســت که به عنوان Developer (توســعه دهنده)، به 
پشتوانه ۱۵ سال سابقه فعالیت در صنعت ساختمان با ساختار سازمانی متشکل 
از افــراد متخصص، در راســتای ارتقای کیفیت زندگی انســان معاصر گام های 
مؤثری برداشــته و آثاری همســو با فرهنگ، هنر و معمــاری ایرانی خلق کرده 
اســت. این مجموعه همواره در تلاش اســت که به عنوان رهبر صنعت، مسیر 
تحــولات را برای ســایرین هموار کند و به یاری شــرکت های زیرمجموعه خود، 

منشأ اثر باشد.
«محسن عسگری»، مدیرعامل گروه ســاختمانی لوتوس، مدیریت کلیه امور 
مرتبط با شرکت های زیرمجموعه گروه ساختمانی را بر عهده دارد. ایشان پس از 
گذراندن دوره کارشناسی صنایع در دانشگاه صنعتی شریف، تحصیلات تکمیلی 
خود را در رشــته مدیریت اجرائی در همین دانشــگاه به اتمام رسانده و سپس 
در دانشــگاه علامه طباطبایی، مدرک دکتری مدیریت فنــاوری اطلاعات را اخذ 
کردند. او یک سال است که در سمت مدیر عامل در لوتوس اشتغال دارد و سابقه 
فعالیت در شــرکت های صنعتی و بازرگانی مختلف در کارنامه ایشان به چشم 
می خــورد. در این گفت وگو ضمن پرسش و پاســخ های مطروحه، با فعالیت این 

مجموعه و وجوه تمایز آن بیشتر آشنا خواهیم شد.
اگر موافق هستید، برای ورود به بحث، کمی درباره لوتوس بگویید.   �

موافقم. گروه ســاختمانی لوتــوس، یک Developer اســت. تفاوت ماهیت 
یک شــرکت ســازنده و Developer، در ارزش افزوده ای است که ایجاد می کند. 
Developer بودن، ورای سازماندهی مجموعه ای از پیمانکاران و مدیریت زنجیره 
تأمین است. فلسفه وجودی یک شرکت Developer، تبدیل یک ایده به واقعیت 
است؛ به نحوی که ضمن جلب توجه مصرف کنندگان، سبک زندگی آنها را تغییر 
دهد و همین طور به چهره شهر زیبایی ببخشد. به طور کلی، Developer معمولا 
در مالکیت ســهیم نمی شــود و هدف اصلی آن ارزش آفرینی در زمین یا ملکی 
اســت که حتی مجوزهای آن نیز أخذ شــده اســت. توجه به وجه هنرمندانه و 
معماری انســان محور در لوتوس یک اصل اســت و همان چیزی اســت که به 

ساختمان های ما هویت بخشیده و آنها را تبدیل به آثاری شاخص کرده است.
با توجه به تعاریف ارائه شده، باید اعتماد متقابل بین شما و مشتریانتان ایجاد   �

شود. این اعتماد چگونه شکل می گیرد؟
ایجــاد حس اعتمــاد، برایند تکــرار تجربه های بــه یادماندنــی و رفتارهای 
صادقانه ای اســت که برند  طی سال ها برای مخاطبین خود رقم زده و تصویری 
مثبت در اذهان آنان ایجاد کرده اســت. رجوع به سوابق ۱۵ ساله گروه لوتوس، 
منبع خوبی برای بررســی اعتبار مجموعه است. مشارکت با سرمایه گذاران  طی 
این ســال ها، هیچ ریسکی برای آنان نداشته و اگر هم بعضا به دلیل رخدادهای 
غیرقابل پیش بینی  پروژه ای با تأخیر تحویل داده شــده، نهایتا همکاری با شرکا را 
با رضایت به پایان رســانده اســت. ارزش افزوده ای که مضاف بر تورم برای آنها 
ایجاد شده، عدد قابل توجهی بوده. حتی ممکن است بیشتر از سودی که لوتوس 
در فرایند ســاخت به دســت آورده نصیب آنها شده باشــد. این مسئله در مورد 
دیگر اجزای زنجیره تأمین هم صادق اســت؛ زیرا به واســطه تأمین محصولات 
با کیفیت برای پروژه های بزرگ مقیاس، ســود قابل توجهــی عاید تأمین کنندگان 
می شــود. معماران نیز به واســطه فرصت ویژه ای که برای خلق آثار هنری در 
حجم ویژه ای به دســت می آورند، همیشه مشــتاق همکاری با لوتوس بوده اند. 
لوتــوس همیشــه از ایده های خاص حتــی به قیمت صرف هزینه بســیار بالاتر 

اســتقبال کرده اســت. گروه بعدی کارکنان هســتند. فرصت حضور در شرکتی 
که با داشــتن پروژه های ویژه، امکان کســب تجربه های متمایز، پیچیده و توأم با 
یادگیری را فراهم می کند، بســتر مناسبی برای رشد کارکنان است و رضایت آنان 
را به همراه خواهد داشــت. ذی نفعان حاکمیتی هم راضی هستند. هدف غایی 
شــهرداری و نهادهای حاکمیتی، آبادانی شهر است. ساختمان هایی که لوتوس 
می ســازد، فراتر از یک ساختمان مسکونی اســت و یک المان شهری محسوب 
می شود. در نتیجه حتی بدون سرمایه گذاری توسط نهادهای مذکور نیز، نظر آنان 
تأمین خواهد شــد. منظره چشم نوازی که به واســطه حضور پروژه های لوتوس 
در شــهر ایجاد می شــود، نه تنها برای ســاکنان، بلکه برای مردم شهر نیز ارزش 
افزوده ایجاد می کند. امیدواریم این ســابقه، در آینده نیز سرمایه ما برای اجرای 

پروژه های آتی باشد.
حالا موضوع این است، مشابه کاری که شما انجام می دهید  شرکت های دیگر   �

هم انجام می دهند و اگر با آنها هم حرف بزنیم احتمالا آنها هم موارد مشــابه را 
اعلام می کنند. من به  عنوان کسی که این طرف میز نشستم، باید بین شما و دیگر 

شرکت ها دست به انتخاب بزنم. به چه دلیل من باید سراغ شما بیایم؟
بخشــی از این موضوع، همان چیزی اســت که ما در مفهومــی به نام برند 
خلاصه می کنیم. شــما ممکن است خیاط زبردستی را ســراغ داشته باشید که 
کت و شــلوارهای بســیار خوبی می دوزد اما به هزار و یک دلیل، ممکن است نزد 
او نروید و در عوض کت  و شــلوار فلان برند معروف را بخرید. مســئله این است 
که ســازنده های زیادی در این بازار کار می کنند. شرکت ها و افرادی هم داریم که 

مانند ما لوکس می ســازند، اما شما شرکت های زیادی را نخواهید یافت که هم 
پروژه های متعدد و بزرگ  مقیاس داشــته باشــند و هم لوکس باشند. این اولین 
وجه تمایز ما با دیگران اســت. دومین وجه تمایز ما  ســاختار ســازمانی است. 
علاوه بر وجه بصری ســاختمان ها، پارامترهای دیگری مانند کیفیت مواد اولیه، 
تکنولوژی ســاخت و رعایت استانداردهای شهرســازی وجود دارد که در پایان 
کار، قابل ســنجش نیستند  اما بسیار مهم تلقی می شــوند. دستیابی به بالاترین 
ســطح کیفی و رعایت اســتانداردها فقط در صورتی امکان پذیر است که توسط 
ســازمانی متشــکل از واحدهــای مختلف بــا تخصص های متفــاوت مدیریت 
شــود و متکی به یک فرد بــودن برای تحقق اهداف عالی پروژه کافی نیســت. 
برای ما بســیار مهم اســت که هر سازه ای، قرار اســت به چه قیمت پای مردم

 حساب شود.
محکی هم برای این گفته وجود دارد؟  �

بلــه، پروژه های لوتوس دارای شناســنامه هســتند و همچنیــن اعتبار برند 
لوتوس باعث شــده خیال مخاطبان از کیفیت کار آســوده باشــد. آنها اطمینان 
دارند که ســاختاری برای کنترل کیفیت و نظارت بر تمــام اجزای پروژه با دقت 
بســیار بالا وجود دارد. اقدامــات همکاران من در بخش مهندســی و معماری 
بعضا برای من حیرت آور اســت. خروجی با کیفیــت قطعا حاصل صرف زمان، 
هزینه و انرژی بالا ســت که لوتوس سخاوتمندانه برای تحقق کیفیت وعده داده 
شــده، سرمایه های مادی و انســانی خود را به کار می گیرد. همکاری با لوتوس، 
همکاری با یک شــخص نیســت، بلکه همکاری با یک سیســتم یکپارچه است. 

انتخاب لوتوس توسط افراد، مرهون همین خصیصه است، نه چیز دیگر. خداوند 
را شاکریم که در طول پنج سال گذشته، هیچ حادثه جدی در پروژه های ما و برای 
نیروهایی که در محل پروژه ها مشغول فعالیت هستند رخ نداده؛ پروژه هایی که 
روزانه تقریبا ۷۰۰ تا ۸۰۰ نفر در آنها مشــغول به کار هستند. البته اگر این تعداد 
نیروی انسانی را با پیمانکاران و زیرمجموعه هایشان حساب کنید، قریب به ۱۵۰۰ 
تا ۲۰۰۰ نفر روزانه در پروژه های لوتوس، د حال کار هســتند. حفظ ســلامت این 
افراد برای ما بسیار حائز اهمیت است و رعایت دقیق استانداردها ست که باعث 

شده فضای کارگاهی ما کاملا ایمن باشد.
برای آینده هم فکری کرده اید؟  �

مــا دو افق برای لوتوس در نظر گرفته ایم: نخســت اینکــه برند اول صنعت 
ســاختمان شویم و دوم اینکه بتوانیم به حجم ساخت وساز با کیفیت و مطابق با 
اســتاندارهای سطح بالای خودمان اضافه کنیم و آن را به بالاترین میزان در کل 
کشــور برسانیم. مضافا موضوعات توســعه ای هم در شرکت وجود دارد و برای 

هر یک از اجزای مجموعه لوتوس، برنامه ای مشخص تدوین شده است.
این حجم از نظر متراژ چقدر است؟  �

اگــر بخواهم عدد اعلام کنم، ما تصمیم گرفته ایم ســطح ساخت وســازهای 
لوتوس را به دو میلیون مترمربع در سطح شهر تهران افزایش دهیم.

ســؤالات من به اتمام رســید. اگر نکتــه ای مد نظرتان هســت که در ضمن   �
گفت وگو به آن اشاره نشده، بفرمایید. 

به نظر مــن نکته مهمی که باید به آن توجه کنیم و در ایران کمتر شــناخته 
شده است، مفهومی به نام «Developer» است. تفاوت Developer با سازنده یا 

پیمانکار، چیزی است که باید در کشور شناخته شود.
یکــی از موضوعات مهم در مــورد Developerهای دنیا این اســت که آنها 
هیچ گاه دنبال کسب سود از تملک واحدها نیستند. اینکه شما بخواهید از طریق 
ســرمایه گذاری در یک پروژه و یا تملک ساختمان، سود ایجاد کنید، توسط همه 
امکان پذیر اســت اما Developerها به واسطه توانمندی هایشان و برندی که بنا 
نهادند، در بازار ساخت وســاز حاضر می شوند و مشــتریان به واسطه اعتبار برند 
با آنها کار می کنند. ما در لوتوس همواره ســعی  کردیم  به عنوان رهبر صنعت، 
این مفهوم را تشــریح کنیم و به معنای واقعی کلمه، Developer باشیم. محل 
فعالیت ما سراســر ایران اســت، البته با تمرکز بیشتر بر شــهر تهران. در تلاشیم 
بناهایی خلق کنیم که مصداق پست مدرنیســم باشد، فرهنگ و هنر ایرانی در آن 

جایگاه ویژه ای داشته باشد و انسان معاصر در آن با آسودگی زندگی کند.
وقتــی دلایل شکســت مجموعه هــای خوش نامی کــه در ادوار طولانی در 
صنعت ســاختمان فعالیت می کردند را بررســی کردم، به این نکته پی بردم که 
این مجموعه ها در بزنگاه های تغییر ســلیقه مخاطب، توان ســازگاری با شرایط 
جدید را نداشــتند و حذف شدند. سلیقه و ســبک زندگی انسان ها، هر  چند دهه 
یــک بار تغییر می کند و این روندی طبیعی و اجتناب ناپذیر اســت. ما در لوتوس 
این تغییرات را به رســمیت شــناخته و با دقت رصد می کنیم تا مطابق با ذائقه 

مخاطبان گام برداریم.
و نکته پایانی این اســت که اگر می خواهید یک ســازمان باشید، باید قادر به 
ایجاد ثبات باشــید. در اقتصاد کشور ما، پســتی و بلندی های زیادی وجود داشته 
و همین مســئله به بی ثباتی صنعت ســاختمان دامن زده اســت. ما در لوتوس 
بر اســاس اصولی کار خواهیم کرد که مستقل از فراز و فرودهای اقتصادی و رکود 

و  رونق بازار باشد.

مدیرعامل گروه ساختمانی  لوتوس در گفت وگو با «شرق»:
چشم انداز ساخت ۲ میلیون مترمربع  ساختمان در شهر تهران  را  تدوین کردیم


